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مریم نقیان

داور کودک جشنواره بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان 
بیان کــرد: »ایــن فیلم بــرای کودکان ونوجوانان ساخته 
نشده بود وجایگاه آن در جشنواره ای به جز جشنواره 

بین المللی فیلم کودک ونوجوان بود.«
کــران جشنواره فیلم کــودک و  شنبه 15 مهرماه شــروع ا
نوجوان بهانه ای شد که به سینما چهارباغ بــروم. زمان 
ورود به سینما متوجه شدم که فیلم سینمایی »هوک« 
تمام شــده اســت و داوران پسر کــودک از سالن سینما 
بیرون می آیند. من که از فیلم جا ماندم شروع به مصاحبه 
کران شده  با داوران پسر کودک و نوجوان کردم تا از فیلم ا

اطلاعاتی به دست بیاورم.
کودکان و نوجوانان با سن کمی که داشتند، پارامترهای 
خوبی برای داوری داشتند. داور کودک جشنواره بیان 
کرد: این فیلم برای کودکان ونوجوانان ساخته نشده بود 
وجایگاه آن در جشنواره ای به جز جشنواره بین المللی 
فیلم کــودک ونــوجــوان بــود. اوباتوجه به علاقه اش به 
فیلم سازی گفت: »من از نمایش این فیلم در جشنواره 
آموختم که برای ساختن فیلم ونمایش آن باید به این 
موضوع توجه داشته باشم که این فیلم بــرای چه رده 

سنی ساخته می شود.«
پس از صحبت کردن باتعدادی از داوران برای تماشای 

فیلم کاپیتان به سالن سینما رفتم.
داستان فیلم، کودکان را با خود همراه کرده بود. آن ها 
چشمانشان به پرده سیاه رنگ سینما دوخته شده بود. 
بین کودکان و نوجوانان با نقش اول فیلم رابطه ای برقرار 
شده بود که باشادی او دست می زدند، با هیجاناتش 
جیغ می کشیدند و از کارهای بامزه اش سالن سینمارا با 

خنده هایشان پر می کردند.
فیلم که تمام شد، برای مصاحبه با داوران کودک به بیرون 
سالن سینما می رفتم که صدای کودکی که می گفت: »چرا 
نمی توانم رأی عالی بدهم؟ این فیلم از گزینه خوبی که 
کثر  داریم هم بهتراست. فیلم برای کودک ونوجوان بود وا
بازیگران آن هم کودک ونوجوان بودند«، نظرم راجلب 
کرد تا با داوران دیگر هم صحبت کنم. بچه ها فیلم را 
خیلی دوســت داشتند. آن هــا می گفتند: »ازنقش اول 
فیلم گذشت وکمک کردن به دیگران را یادگرفتیم.« فیلم 
صحنه های بسیار آموزنده ای داشت و از بازی هنرمندان 

لذت برده بودند.
کـــردم، فیلم در آغــوش درخت  فیلم سومی که تماشا 
بــود. هنگام تماشای ایــن فیلم کودکان باهم صحبت 
می کردند. بعداز پایان این فیلم تعدادی از کودکان از 
فیلم لذت بردند وبرخی هم نظرشان شبیه به فیلم هوک 
بود ومعتقد بودند که این فیلم برای رده سنی کودکان 

ونوجوانان مناسب نیست.
از دوکودک خواستم داستان فیلم رابرایم تعریف کنند؛ اما 

آن ها می گفتند ما چیزی متوجه نشدیم.
از حضور کارگردان فیلم در آغوش درخت استفاده و از او 
سؤال کردم: آیا این فیلم برای کودکان ونوجوانان مناسب 

است؟
بابک خواجه پاشا، کــارگــردان فیلم درآغـــوش درخت 
گفت: »هدف از ساختن این فیلم برای کودکان این بود 
که کودکان بفهمند مهم هستند و حضورشان در زندگی 
برای پدر و مادر اهمیت دارد.« از او می پرسم: به نظرتان 
کودکان با فیلم همراه شدند و به فیلم علاقه داشتند؟ 
می گوید: »از تشویق های بعد از فیلم می توان فهمید 
که دوست داشته اند.« سؤال می کنم: به نظرتان سطح 
فیلم بــرای کودکان بــالا نبود؟ می گوید: »فهم کودکان 
الان با کودکان ۲۰ سال پیش متفاوت اســت. کودکان 
امــروز بسیار فهمیده هستند و درک بالایی دارنــد؛ حتی 

فهمشان از سطح این فیلم بالاتر است.«

گــفــت: »قــصــد مــا در فیلم  کـــارگـــردان فیلم سینگو 
کــودک و نوجوان  سینگو ایــن بــود که به مخاطبان 
ــون و خطا  خــود بگوییم قهرمان شدن نیاز بــه آزمـ
ــزارش  گ دارد و بــایــد از خطاها درس بگیرید.« بــه 
ستاد اطــلاع رســانــی سی وپنجمین دوره جشنواره 
کودکان و نوجوانان، علیرضا  بین المللی فیلم های 
، در نشست پرسش  محمدی شنبه، پانزدهم مهر
و پاسخ فیلم سینگو با اشــاره به استقبال کودکان و 
نوجوانان حاضر در سالن سینما برای تماشای این 
کــرد: »مــن دوســت داشتم وقتی وارد  فیلم، اظهار 
 فیلم سازی بشوم که استقبال این گونه از فیلم بگیرم.
دوســت نداشتم کــاری بــســازم کــه بــرای کــودکــان و 
نوجوانان مطلوب نباشد.« او ادامــه داد: »پیش از 
این برای تولید دوباره فیلم در حوزه کودک و نوجوان، 
کنون با این استقبال مطمئن شدم  مردد بودم؛ اما ا
ــار بــعــدی را در حـــوزه کـــودک و نــوجــوان تولید   کــه ک

کنم.« 
کارگردان فیلم سینگو در ارتباط با نقش تربیتی این 
فیلم تصریح کرد: »موفق بودن فیلم برای ایفای نقش 
تربیتی آن را به مخاطبان می سپارم. در ایــن فیلم 
اشــاره مستقیم به مسائل تربیتی نداشتم و قهرمان 
قصه، بــرای رسیدن به قله پله پله اشتباه هایی هم 

داشت.«
 او افــــزود: »قــصــد مــا در فیلم سینگو ایـــن بـــود که 
ــود بگوییم  ــودک و نـــوجـــوان خــ ــ کـ بـــه مــخــاطــبــان 
قهرمان شدن نیاز بــه آزمـــون و خطا دارد و باید از 

خطاها درس بگیرید. «

کارشناس و منتقد سینما 
مهدی سرتاج

خورشیدخانم نازنازی جشنواره فیلم کودک پس از گذر از 
کوه های صعب العبور دوران کرونا بالاخره رخ نشان داد و 
پروانه ها را راهــی نصف جهان کرد تا چــراغ سی وپنجمین 

جشنواره فیلم کودک در اصفهان روشن شود.
سالن امام خامنه ای اصفهان که میزبان مراسم افتتاحیه 
بــود، علاقه مندان و فعالان سینمای کــودک را در آغوش 
گرفت تا شور و هیجان کودکانه اصفهان را فرابگیرد. بچه ها 
شادی کنان بادکنک ها را بالای سرشان تکان می دادند تا 

عطر احساس پرشور کودکانه را در فضا منتشر کنند.
جــیــغ وداد و هــورا و فریاد و هیجان کودکانه در کنار پــرواز 
هلی شات های صداوسیمای مرکز اصفهان چنان شوری 
را خلق کــرد کــه آدم دلــش مــی خــواســت پــر پـــرواز  بگیرد. 
بدوبدوهای بروبچه های ستاد جشنواره بــرای میزبانی از 
مهمانان جشنواره واقعا لذت بخش و ستودنی بــود. در 
میان هیاهوی مهمانان زمزمه های زیادی شنیده می شد؛ 
از عاشقانه های کودکانه تا دلواپسی های طرفداران فوتبال 
سپاهان و تأثر از درگذشت هنرمند دوست داشتنی آتیلا 
پسیانی کــه مــی شــد چــهــره خــنــدانــش را بــه خــاطــر شــادی 

کودکان در آسمان اصفهان نظاره کرد.
آمـــدن محمد سلوکی و عاشقانه هایش از سینمای  بــا 
کودک، حرکت به سمت قله آغاز شد. لشکر عروسک های 
کرد و  کــودک همگان را غافلگیر  نقش آفرین در سینمای 
شوروهیجان وصف ناشدنی را به همراه داشت. اینجا همه 
چیز جفت وجور است تا کودکانه های بچه های دهه 9۰ 

بترکاند و شهر پر از شور و شادی شود.
شــب افتتاحیه بچه ها شــاهــد اتــفــاق هــای هیجان انگیز 
گهان نگاه ها به  کودکان نا بودند. در میان شوروهیجان 
سقف سالن دوخته شد تا شگفتانه افتتاحیه جشنواره 
همگان را متحیر کند. نوازنده ها از سقف سالن و در حالت 
معلق با اجرای هیجان انگیز موسیقی کارتون های کودکان، 
کسیفون موسیقی  کردند. اجــرای سا شگفتانه ای را خلق 
فیلم پلنگ صورتی خیلی به دل من نشست و کودک درونم 
کودکان  کــرد؛ به طوری که دلــم می خواست همه  را زنــده 

خبرنگار
شیدا کریمی

امیر داسارگر، جوان موفق سینمای نوجوان ایران، فعالیت 
سینمایی خود را از 1۳۸۶ آغاز کرده است. او در اولین فیلم 
کرد و  سینمایی بلند خود، موفقیت چشمگیری را کسب 
تجربه شیرینی از سی ودومین جشنواره بین المللی فیلم 
کودکان و نوجوانان دارد. فیلم سینمایی منطقه پروازممنوع 
کودک ونوجوان  تندیس پرمخاطب ترین فیلم جشنواره 
اصفهان را از آن خود کرده است. این فیلم که پرفروش ترین 
کــران عمومی  اثر نوجوان سینمای ایــران اســت، در زمــان ا
نیز با استقبال خوبی مواجه شد؛ ازاین جهت با نویسنده و 
 ، کارگردان فیلم سینمایی منطقه پروازممنوع، امیر داسارگر
به گفت وگو نشستیم و با او درباره تجربه فیلم سازی اش و 

جشنواره فیلم کودک ونوجوان صحبت کردیم.

    در ابتدا چه چیزی امیر داسارگر را به سمت 
فیلم سازی در ژانر سینمای کودک ونوجوان ترغیب 

کرد؟ 
کــه در حـــوزه هـــای مختلف سینما  چــنــدیــن ســـال اســـت 
و فــیــلــم ســازی مشغول فعالیت هستم؛ امــا آنــچــه مــن را 
به سمت سینمای نوجوان کشاند، قصه و داستان اولین 
فیلم سینمایی ام بــود. شخصیت اصلی قصه مدنظر ما، 
یک نوجوان بود؛ این شخصیت من را به دنیای نوجوانان 
وصل می کرد. مسیر ساختن فیلم منطقه پروازممنوع برایم 
ناشناخته و ناآشنا بود. نمی دانستم چه چیزی در انتظارم 
اســـت. ازآنــجــایــی کــه تــجــربــه ای در ایـــن زمــیــنــه نــداشــتــم، 
مطالعات خــودم را در ایــن حــوزه آغــاز کــردم. کم کم برایم 
روشن شد که چقدر میدان سینمای کودک ونوجوان خالی 
اســت و محصولات کمی در ایــن حــوزه عرضه می شود. 
کــردم فیلم منطقه  بــاوجــود نداشتن تجربه قبلی، تــلاش 
پروازممنوع ویژگی های یک فیلم نوجوانانه ماجراجویانه را 
کــران عمومی  داشته باشد. خداراشکر بازخورد مردم در ا
ایــن فیلم مثبت بــود و عنوان پرفروش ترین فیلم بخش 
کــرد. فکر می کنم بخش زیـــادی از  نــوجــوان را از آن خــود 
این استقبال به دلیل کمبود محصول در حــوزه سینمای 
کــودک ونــوجــوان اســت. در چنین شرایطی، مخاطب در 
مواجهه با یک تک محصول یا محصول های انگشت شمار 

استقبال خوبی می کند.

    تولید محتوا بــرای کودکان ونوجوانان چه 
مسئولیت هایی بر دوش فیلم ساز می گذارد؟

ــرهــای سینما، فیلم ساز در بــرابــر روح و روان  در همه ژان
مخاطب و آنــچــه عــرضــه می کند، مسئول اســـت؛ امــا در 
حوزه کودک ونوجوان از آن  جهت که مخاطب در شرایط 
سنی حساس تری قرار دارد و هنوز نظام فکری اش شکل 
نگرفته اســـت، مسئولیت فیلم ساز بیشتر مــی شــود. در 
رســانــه و هنرهای تصویری ابــزارهــا و تکنیک هایی بــرای 
جذب مخاطب وجود دارد که در حوزه کودک ونوجوان 

از ســـراســـر ایـــــران در ایـــن جــشــن حــضــور 
مــی داشــتــنــد. دیـــدن خــنــده هــای کــودکــان 
کودکان مرزهای  سیستان وبلوچستانی تا 
شمال و جنوب و غــرب و شــرق سرزمینم 
آرزویـــی بــود که در یک لحظه فقط من که 
نــه، انگار همه خــواهــان آن بــودنــد. شعر و 
موسیقی پروانه ها را به پــرواز درآوردنـــد تا 
کودکان با شوروهیجان سینمای کودک را 
جشن بگیرند. کودکان با شمارش معکوس 
و جیغ و هورا، سال تحویل سینمای کودک را 
فریاد زدند تا گوشزدی باشد برای مسئولان 
که این همه شوق و هیجان برای سینمای 

کودک را مدنظر قرار دهند. 

با ملاحظه و دقــت بیشتری باید از آن ها 
گر نمی توانیم قدم درستی  کــرد. ا استفاده 
در جهت ساختن این ساختمان برداریم، 

لااقل سازه های قبلی را خراب نکنیم.

    گزینش فیلم های جشنواره 
کــودک ونــوجــوان را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
کران ندارند  فیلم هایی که هیچ شانسی در ا
کران عمومی  و اصلا نمی توانند به مرحله ا
برسند، باید کمتر در جشنواره شرکت داده 
که  شوند. دسته اول، فیلم هایی هستند 
به اسم کودک ونوجوان ساخته می شوند؛ 
امـــا مــخــاطــب آن هـــا کــودکــان ونــوجــوانــان 
نیستند و فیلم ها جــذابــیــتــی بـــرای آن هــا 
ــدارد؛ دسته دوم، فیلم هایی هستند که  ن
بــه دنــبــال جــذب مخاطب مــی گــردنــد؛ اما 
ــا کــپــی از نــمــونــه هــای خــارجــی  روش آن هـ
اســـت و در ایـــن مسیر رســالــت خـــود را از 
دســت می دهند. متأسفانه در جشنواره 
فیلم کودک این دو دسته از فیلم ها بسیار 
ــا بــهــا داده  ــت و بــه آن هــ ــده اسـ ــده شـ ــ دی
می شود. این دسته از فیلم ها و جریان ها 
نه تنها به صنعت سینمای کودک، بلکه به 
ساختن رؤیــا، امید و انگیزه در کودکان نیز 
کمکی نمی کنند. اندکی از فیلم ها هستند 
که مسیر سوم را انتخاب می کنند و از این 

کــودکــان  حــضــور محمد سلوکی در مــیــان 
در خــلال برنامه و پرسشی در خصوص 
حرکت بچه ها به سمت قله و پاسخ آن ها 
کــه از ذهــن کودکانه شان تـــراوش می کرد، 
ــرد.  طناب،  ک صحنه های جذابی را خلق 
گرم  کیف خــواب و لباس  وســایــل ایمنی، 
کــه بچه ها بــرای  ازجمله پاسخ هایی بــود 
رســیــدن بــه نــوک قله نــام بــردنــد و در انتها 
پس از رسیدن به نوک قله با همان ذهن 
کــودکــانــه یــکــی خــولــیــدن را تــرجــیــح داد و 

دیگری، نصب پرچم کشورش و... . 
محمد سلوکی با این پرسش به دنبال تفهیم 
شعار جشنواره بود؛ یعنی بچه ها به سمت 

دو دسته جدا می شوند. در چند سال اخیر 
در حوزه انیمیشن از این منظر تلاش های 
بیشتری شده است و درنتیجه نمونه های 
موفق تری دیده ایم. انیمیشن سازان مسیر 
خودشان را پیش گرفته اند و قصه ها، نظام 
ارزشـــی و جهان انیمیشن های ایــرانــی به 
جامعه، فرهنگ و زندگی ایرانی نزدیک تر 
اســت. انیمیشن های ایــرانــی توانسته اند 
مخاطب را جذب کنند و می توانند گردش 
کران  اقتصادی داشته باشند؛ همچنین ا
آن ها برای سینماداران توجیه دارد و بارها 
توسط مخاطبان هــدف دیــده می شوند. 
در جــشــنــواره، جــای ایــن دسته از فیلم ها 
خالی است و بهای کمتری به آن هــا داده 
می شود. مدیریت فرهنگی جشنواره باید 
تــعــارف را کــنــار بــگــذارد و جــریــانــی را رونــق 
کــه نــیــاز جامعه و بــچــه هــای این  ببخشد 
کــه تــوانــایــی  ســرزمــیــن اســـت. فیلم هایی 
جــــذب مــخــاطــب را دارنـــــــد، در قــالــب 
ــوجــوان  ــودک ون ژانـــرهـــای جـــذاب بـــرای ک
ساخته مــی شــونــد. فیلم های امیدآفرین 
کــران عمومی توانایی  و فیلم هایی که در ا
بازگشت سرمایه و رســیــدن بــه سوددهی 
ــرار  را دارنــــد بــایــد در ویــتــریــن جــشــنــواره ق
کــه در حــوزه  ــدوارم پیشرفتی  بگیرند. امــی
انیمیشن داشــتــه ایــم، در حــوزه فیلم های 

کودک ونوجوان نیز دیده شود.

قله؛ این تلاش واقعا جذاب و ستودنی بود. او گفت: »برای 
رسیدن به قله باید آرزوی رسیدن به قله را داشته باشیم و 
برای فتح قله های موفقیت باید آماده باشیم. برای رسیدن 
به این موفقیت ها باید این مسیر را پیدا کنیم و به نوک قله 

برسیم... .«
به واقع سینمای کــودک همان نــوری است که پشت وپناه 
کودکان و نوجوانان سرزمین عزیزم ایــران است و می تواند 
در تبلور ذهن خلاق کودکان بــرای شکل گیری شخصیت 
فردی و به تبع آن، جلوه های حضور و نقش آفرینی در جامعه 
نقش اساسی ایفا کند. من که کودک درونم در ایام برگزاری 
جشنواره بیدار شــده اســت. به امید اینکه در ایــن ایــام به 
تماشای فیلم های خوب سینمای کودک بنشینیم و شاهد 

اتفاق های هیجان انگیز باشیم. بچه ها به سمت قله!

    برای فیلم سازان مشتاقی که می خواهند در 
حوزه کودک ونوجوان فعالیت کنند، چه توصیه ای 

دارید؟
گــر توجه داشته باشید، در چندین ســال اخیر تولیدات  ا
خوبی درزمینه سرود و نماهنگ داشته ایم. حداقل سالی 
ــده و مــورد  ــی چــهــار ســـرود در سطح عــالــی تولید ش دو ال
استقبال مردم قرار گرفته است. این پیشرفت، نتیجه تولید 
ســالانــه تقریبا صــد ســرود و نماهنگ در کشور اســت. در 
حوزه سینمای کودک ونوجوان نیز باید تولید انبوه داشته 
باشیم تــا هرساله چند فیلم چشمگیر و در سطح عالی 
داشته باشیم. کمیت و تعداد فیلم های کودک ونوجوان 
کــودک ونــوجــوان شکل  باید افزایش پیدا کند تا سینمای 
کیفیتی تولید شود. همان طور  بگیرد و از دل آن، فیلم های با
کمدی و  کـــران سینماها، چندین فیلم  کــه در هــر نوبت ا
اجتماعی برای نمایش آماده است، حداقل یک یا دو فیلم 
کران باید روی پرده سینما  کودک ونوجوان نیز در هر سانس ا
باشد. خانواده های ایرانی باید بدانند که برای سینمارفتن 
کردن دارند. گزینه فیلم های کودک ونوجوان نیز برای تماشا

    به نظر شما علت فعالیت کم فیلم سازان در 
حوزه سینمای کودک ونوجوان چیست؟

گر انگیزه کافی  انگیزه در فیلم سازان مسئله مهمی اســت. ا
ــه فــیــلــم ســازان حــوزه  بـــرای تولیدکنندگان ایــجــاد شـــود و ب
کودک ونوجوان به اندازه حوزه های دیگر توجه شود، تعداد 
محصولات در این زمینه نیز افزایش پیدا می کند. فیلم ساز باید 
گر سراغ حوزه کودک ونوجوان برود، شأن و  احساس کند که ا
منزلت دارد و به کار او اهمیت فراوانی داده می شود. در حال 
حاضر متأسفانه فیلم سازان جوان ما، کارشان را با ژانر سینمای 
کودک ونوجوان آغاز نمی کنند. سینمای کودک ونوجوان باید 

برای تولیدکنندگان مسئله و دغدغه بشود.

آخ جون بچه ها جشنواره فیلم کودک

جشنواره تعارف را با فیلم سازان کنار بگذارد

کودکان ونوجوانان 
فیلم هایی متناسب با رده 

سنی خودشان می خواهند

، فیلم ساز جوان موفق در حوزه سینمای کودک ونوجوان گفت وگو با امیر داسارگر
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 برای رسیدن به قله
باید از خطاها درس بگیرید
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علی الهی نژاد

کران های جشنواره سی وپنجم،  دومین فیلم از مجموعه ا
کران فیلم »کاپیتان« در پردیس سینمایی چهارباغ بود  ا
که صبح شنبه داوران و خبرنگاران کودک ونوجوان به 
تماشای آن نشستند. این اثر با به تصویرکشیدن بخشی 
از زندگی یک کودک سرطانی، تلاش می کند زیست او 
در بیمارستان را روایت کند. این فیلم به دنبال آن است 
تا برخلاف فضای غمگین کودکان سرطانی و مشکلات 
آن هــا به حس امیدبخشی و نــشــاط آوری بین کودکان 
اشاره بیشتری داشته باشد. حس ازخودگذشتگی نکته 
مهم تری است؛ آنجا که عیسی به عنوان بازیگر نوجوان 

این اثر از دیدن فوتبالیست موردعلاقه اش می گذرد 
تا پروانه را به آرزوی دیرینه اش، یعنی صحبت با 

ــد. امیرحسین  ــرســان پــــدرش ب
ــگــر نــوجــوان  ــازی بـــیـــات، ب

کاپیتان، با بازیگری 
بسیار خوبی که 

از خود نشان 
یــکــی   ، د ا د
دیگر از نقاط 

قوت فیلم بود؛ 
ارغــــوان  همچنین 

شعبانی در نقش پروانه، 
بازیگر مکمل نقش عیسی، 

تأثیر مهمی بــر خــط داســتــانــی فیلم 
گذاشت و برخلاف همیشه بازی کودکان سرطانی زنده تر 
و جذاب تر از بازی بزرگ سالان بود. درنهایت، پایان بندی 
فیلم بــه صــورت قابل قبولی صــورت گرفت و پــروانــه به 
آرزویش رسید و عیسی هم خوشحال از به آرزو رسیدن او.

خبرنگار
فاطمه رجب زاده 

در اولین روز آغازبه کار جشنواره فیلم کودک به تماشای 
فیلم »در آغوش درخت« و »خیابان ملک« می نشینم؛ 
کــه بــا ســنــاریــویــی مشابه بــه دنــبــال اثبات  فیلم هایی 
ارزش کودکان در خانواده و اهمیتی است که والدین 
در خصوص فرزندان خود دارنــد. داستان هایی که در 
برهه ای از زمان والدین را با نبود فرزندشان مواجه می کند 
کــه آن هــا در پیداشدن فرزندشان  و تــلاش و تقلایی 
ــروز مــی دهــنــد، بــاعــث پــی بــردن کــودکــان بــه اهمیت  بـ
جایگاهشان در خــانــواده و به نوعی بــاعــث افــزایــش 
عزت آن هاست؛ اما علاوه بر این هدف مشترک، وجه 
ک دیگری که در هــردو فیلم مشاهده می شود،  اشترا
استفاده از عنصر خشونت است. والدینی که با یکدیگر 
ــد، محیط خــانــواده ســرد اســت، کودکان  اختلاف دارنـ
معترض هستند و درنهایت پس از جدایی و فاصله ای 
که میان کودک و خانواده رخ می دهد، رفتار والدین با 
کودکان متفاوت شده و ارتباط آن ها با محبت بیشتری 
همراه می شود. پرسشی که مطرح می شود این است 
که آیا نمی توان به گونه ای دیگر به این هدف رسید؟ آیا 
گزیریم بیش از 9۰ دقیقه  برای بیان ارزشمندی کودک نا
خشونت و ترس را به مخاطب منتقل کنیم تا در دقایق 
پایانی به عشق و محبت دست پیدا کنیم؟ این در حالی 
است که سینمای کــودک هنوز هم به عنوان سینمایی 
ک« شناخته مــی شــود، سینمایی که فیلم های آن  »پــا
مخصوص کــودکــان اســت و باعث درگــیــرشــدن آن هــا 
با مسائل دنیای بزرگ سالی نمی شود؛ باعث احساس 
وحشت و ترس، شناخت ادبیات نامناسب، استفاده از 
دخانیات، مفهوم جدایی و طلاق، خیانت به همسر و 
مسائلی از قبیل نمی شود و برای او آرامشی بیش ازپیش 
به همراه دارد؛ البته چنین انتقادی به معنای محتوای 
نامناسب این فیلم ها نیست؛ بلکه به معنای توجه بیشتر 
کـــران چنین فیلم هایی  بــه مخاطب اســت. بی شک ا
برای بزرگ سالان نه تنها باعث حل بسیاری از مشکلات 
خواهد شد، بلکه در مرحله پیشگیری هم مؤثر خواهد 
گر قصد  بود؛ اما زمانی که مخاطب ما کودک است، حتی ا
بیان مفاهیم ارزشمندی همچون ارزشمندی کودک را 
داریــم، باید به دنبال ادبیاتی متناسب با کودکان باشیم 
تا نه تنها باعث آثار سوء برای آن ها نباشد، بلکه بتواند 
فضای ذهنی کودکان را از آموخته های نامناسب هم 

تطهیر کند.

خبرنگار
فاطمه رجب زاده

کــه از ابــتــدای دهه  کـــودک  جــشــنــواره بین المللی فیلم 
کنون فعالیت خود را آغاز کرده، سی وپنجمین  شصت تا
دوره آن به میزبانی شهر اصفهان در حال برگزاری است، 
کــه عــلاوه بــر اینکه فرصتی بـــرای تفریح و  جــشــنــواره ای 
سرگرمی کودک ونوجوان فراهم می کند، به عنوان بستری 
برای آموزش وپرورش غیرمستقیم و تأثیرگذار نیز شناخته 
می شود؛ به همین منظور در سال  های گذشته بهره مندی 
کودک ونوجوان از این فرصت موردتوجه  هرچه بیشتر 
قرار گرفت و از دوره سی ویکم شعار »جشنواره ای برای 

همه کودکان« با اهداف جشنواره گره خورد.
گذشته مسئولان اجرایی  در همین راستا، از سال های 
جشنواره تلاش می کنند برای کودکانی که امکان دیدن 
کنند تا  فیلم های جــشــنــواره را نــدارنــد، فرصتی فــراهــم 
عدالت رفاهی و آموزشی بیشتری را در این عرصه شاهد 
کران چهار فیلم برای افراد  باشیم؛ اقدام هایی همچون ا
کــه در  دارای معلولیت ازجمله ناشنوایان و نابینایان 
کانتینر  سانس های ویژه برای آن ها پخش شده، حضور 
نمایش فیلم در بیش از 1۳۰ شهر محروم کشور و پخش 
فیلم های ویدئویی جشنواره در روزهــای برگزاری آن و 

همین طور تردد قطارهای شادی در برخی از نقاط شهر.
با وجود چنین اقدام هایی اما هرساله شاهد هستیم که 
کودکان سرزمینمان حتی در شهر اصفهان،  بسیاری از 
ــزاری جــشــنــواره، امــکــان اســتــفــاده از  ــرگ بــه عــنــوان محل ب
ایــن بستر تفریحی و آمــوزشــی را پیدا نمی کنند. درواقــع 
برنامه ریزی هایی که در این زمینه صورت می گیرد، باعث 
کودکانه به خود بگیرد  می شود حال وهوای شهر رنگی 
کودکان به عنوان یک برنامه فرهنگی و تفریحی از آن  و 
بهره ببرند؛ اما تأثیری بر حضور بیشتر کودکان ونوجوانان 
در سالن های سینما نمی گذارد؛ کودکانی که گاه به خاطر 
مشکلات اقــتــصــادی فــرصــت و تــوانــی بـــرای حــضــور در 
گاهی به خاطر فقر  ســالــن هــای سینما پیدا نمی کنند و 
فرهنگی ضرورتی بــرای استفاده از فیلم های جشنواره 

نمی بینند. 
کــه تــمــاشــای فیلم ها نه تنها بــرای  ایــن در حــالــی اســت 
ــرای بــزرگ ســالان نیز عــلاوه  کــودکــان ونــوجــوانــان، بلکه ب
که ایــن تأثیر  بر جنبه سرگرمی، آثــار مثبت فــراوانــی دارد 
کــه در  کــودکــان ونــوجــوانــان بیشتر اســت؛ فیلم هایی  بــر 
صورت برخورداری از استانداردهای لازم باعث می شود 
کودکان ونوجوانان همدلی و هــمــدردی را بیاموزند، با 
چالش های جامعه آشنا شوند و به دنبال راهکارهایی 
برای حل مسائل باشند، از تاریخ و فرهنگ دیگر کشورها 
گاه شوند و با تحرکی که برخی از فیلم ها به همراه دارند،  آ

سلامت آن ها نیز تقویت شود.
 بــا درنــظــرگــرفــتــن چنین پــیــامــدهــای مثبتی، امــســال نیز 
مسئولان برگزارکننده جشنواره سی وپنجم به دنبال حضور 
کودکان معلول و همین طور  کودکان ازجمله  کثری  حدا
دسترسی عامه مــردم ازجمله فرزندان نقاط محروم به 

خبرنگار نوجوان
امیرحسین ابراهیمیان

ــوک« در جــشــنــواره  ــ نــشــســت پــرســش وپــاســخ فــیــلــم »هـ
ــزارش  ــ ــه گـ ــ ــد. ب ــ ســـی وپـــنـــجـــم، صـــبـــح دیـــــــروز بــــرگــــزار شـ
ــواره بــیــن الــمــلــلــی فیلم های  ســتــاد اطـــلاع رســـانـــی جــشــن
کودکان ونوجوانان، این نشست در غیاب حسین ریگی، 
با اجــرا و کارشناسی سعید اســـلام زاده و حضور چشمگیر 
کودکان ونوجوانان اصفهان در سالن پردیس سینمای 
چهارباغ برگزار شد. مجری در این نشست به روایت فیلم 
اشاره کرد؛ سپس به تعامل با بچه هایی نشست که فیلم 
ــده بــودنــد. در ایــن نشست،  هــوک را در سالن سینما دی
هرکدام از بچه ها با کنجکاوی زیاد پرسش های کوچک 
و بــزرگــی از داســتــان و قصه فیلم مــی کــردنــد؛ اســـلام زاده 
نیز بـــدون پاسخ مستقیم بــه ایــن پــرســش هــا، جـــواب هر 

فیلم های جــشــنــواره بــوده انــد و بــه شرح 
اقــدامــاتــی هــمــچــون اخــتــصــاص سانس 
کران  کودکان معلول و ا مخصوص بــرای 
فیلم به وسیله سینما سیار پرداخته اند؛ 
کــه مــیــثــم بــکــتــاشــیــان، مدیر  هــمــان طــور 
اجــرایــی جــشــنــواره فیلم در اصــفــهــان، با 
کید بر اجــرای رویــدادهــای محله محور  تأ
در این دوره از جشنواره بیان کرد: »یکی از 
رویکردهای سی وپنجمین دوره جشنواره، 
کــودکــان ونــوجــوانــان در مناطق  توجه بــه 
کــم بــرخــوردار اصــفــهــان بـــوده و ایــن گــروه 

میهمان برنامه های جشنواره می شوند.«
بکتاشیان با اشاره به اولویت برنامه های 
محله محور با رویکرد امیدآفرینی و ایجاد 
نشاط و شادابی برای کودکان ونوجوانان 
ــژه  ــه ویـ مـــحـــلـــه هـــای شـــهـــر اصـــفـــهـــان، بـ
کـــن در نــقــاط  ــان ســـا ــوانـ ــوجـ ــان ونـ ــودکـ کـ
ــای ادارات  ــ ــزود: »رؤسـ ــ کـــم بـــرخـــوردار افـ
ــامــه ریــزی  ــرن فــرهــنــگــی مــنــاطــق بــایــد بـــا ب
ــا خـــلاقـــیـــت و  ــ دقــــیــــق و هـــمـــچـــنـــیـــن بـ
ــوآوری، بــرنــامــه هــایــی را در حــوزه هــای  ــ نـ
ــزایـــش  ــواره بـــا هــــدف افـ ــنـ ــشـ جــانــبــی جـ
امــیــد و نــشــاط بـــرای کــودکــان ونــوجــوانــان 
ــان طــــــراحــــــی و اجــــــرا  ــ ــهـ ــ ــفـ ــ  شــــهــــر اصـ

کنند.«

    هنوز هم برخی نقاط سفید است
امــا عـــلاوه بــر چنین بــرنــامــه هــایــی به نظر 
ــوز هـــم مـــی تـــوان بـــه سمت  مـــی رســـد هــن
مـــردمـــی تـــرشـــدن جــشــنــواره و اســتــفــاده 

پرسش را در میان کودکان حاضر در سالن 
جــســت وجــو مـــی کـــرد. یــکــی از بــچــه هــای 
حاضر در سالن به ادای دین فیلم ساز به 
شهر سیستان وبلوچستان و ورزشــکــاران 
حاضر در آن خطه اشــاره کرد. در راستای 
این صحبت، اســلام زاده از رستم دستان 
کــارگــردان قصد  و ریشه سیستانی گفت: »
کــتــر حمزه )امیر  کــارا داشــتــه اســت توسط 
جــعــفــری( منش پهلوانی و شاهنامه ایِ 
رستم را ترسیم کند و چنین نمایشی را برای 
کودکان نیز نمایان کند.« اسلام زاده ادامه 
داد: »فیلم هوک با ترسیم منش و هویت 
پــهــلــوانــانــه قــصــد دارد تــصــویــری از شهر 
نمایش دهــد،  نیز  سیستان وبلوچستان 
تصویری که در سینمای ایران بسیار مهم 
اســت و حکم یــک سند را دارد. از باب 
همین موضوع می توانیم به شعار فیلم ساز 

ــری شـــهـــرونـــدان از مــوقــعــیــت  ــثـ کـ ــدا حـ
ــیــم؛ هـــنـــوز هم  ــن ک فــرهــنــگــی آن حـــرکـــت 
ــوان بــه ظــرفــیــت هــای شــهــر توجهی  مــی ت
ویــژه داشــت و به دنبال مشارکت هرچه 
ــزاری  ــرگـ بــیــشــتــر مــخــاطــبــان در فــرایــنــد بـ
کــودکــان ونــوجــوانــان بود؛  جشنواره فیلم 
که یکی از برنامه های جانبی  همان طور 
کــران برخی فیلم ها در  جشنواره امسال ا
پارک و بوستان های مناطق چهارده گانه 
اســــت. در هــمــیــن راســـتـــا یــکــی دیــگــر از 
که باعث بهره وری بیشتر از  اقدام هایی 
جــشــنــواره مــی شــود، اســتــفــاده از ظرفیت 
کــانــون هــای فرهنگی و مــســاجــد اســت؛ 
به طور مثال، یکی از شاخصه های آشکار 
کانون های  محله های اصفهان، وجــود 
کــه جمعی  فرهنگی در هــر محله اســت 
نه چندان انــدک از مخاطبان دائمی آن 
کیدهای  تأ باتوجه به  هستند؛ همچنین 
مکرر رهــبــری در احــیــای هویت فرهنگی 
و اجــتــمــاعــی مــســاجــد بــه نــظــر مــی رســد 
استقبال از جشنواره فیلم کودک فرصت 
کران فیلم های  مناسبی است تا بتوانیم با ا
ــای  ــانـــون هـ کـ مــنــتــخــب در مـــســـاجـــد و 
فرهنگی نه تنها از جنبه آموزشی فیلم ها 

نــیــز تــوجــه کــنــیــم. حــســیــن ریــگــی شــعــاری 
جالب توجه دارد: "جهانی فکر کن، بومی 
ــن رو می توانیم بــه هدف  ــ کــن"؛ ازای عمل 
کـــارگـــردان نــیــز در ســاحــت فیلم ساختن 

نزدیک شویم.«
 یکی از کــودکــان دربـــاره سبک و ژانــر فیلم 
پرسید. ایــن پرسش از خشم و غم جاری 
در روایت می آمد. آن ها از مخاطب هدف 
فیلم هـــوک، از اســـــلام زاده پرسش هایی 
داشتند. اســـلام زاده پرسش را به کودکان 
کـــرد. یکی از بچه ها پاسخ داد:  منعکس 
»بــه نظر مــی رســد مسئله در اینجا عنصر 
جذابیت است. خیلی فیلم های هالیوودی 
هستند که با وجود تمام خشم و حزنی که 
ــذاب هستند؛  ــرای کــودکــان نیز ج ــد، ب دارنـ
بنابراین نمی توانیم فیلم هــوک را به دلیل 
ــه دارد، از آنِ مخاطب  ک خــشــم و غــمــی 

گــامــی در جــهــت حــضــور پــویــای  کــنــیــم، بلکه  اســتــفــاده 
کــانــون هــای فرهنگی   کــودکــان ونــوجــوانــان در مساجد و 

برداریم.
ــارهـــای شـــــادی و اجــــرای  ، تـــــردد قـــطـ از ســــوی دیـــگـــر
بــرنــامــه هــای مختلف تــفــریــحــی در ســطــح شــهــر یــکــی از 
به یادماندنی ترین اقــدام هــای شــهــرداری در سال های 
اخیر است؛ برنامه هایی که علاوه بر اینکه باعث آشنایی 
بیشتر مخاطبان با جشنواره مــی شــود، شــادی و نشاط 
را به سطح شهر تزریق می کند و رنگ ولعابی تــازه به آن 
می بخشد؛ بااین حال اجــرای چنین برنامه هایی نباید 
بــه مکانی خــاص مــحــدود شــود؛ نه تنها باید در سراسر 
ــا حــفــظ ضــوابــط لازم  نــقــاط شــهــر پــررنــگ بــاشــد، بلکه ب
می تواند در مکان هایی همچون بهزیستی و بیمارستان 
کودکان نیز اجرا شود؛ همان طور که امسال هم برخی از 
برنامه های جانبی جشنواره به حضور در بیمارستان ها 
و خــانــه هــای ســالــمــنــدان اخــتــصــاص پــیــدا کـــرده اســت. 
چنین اقدام هایی که گاها با حضور چهره های شاخص 
کودک ونوجوان همراه است، فرصت مناسبی برای پیوند 
و همدلی بیشتر بین مــردم، به عنوان یکی از مخاطبان 
فیلم های جشنواره با فیلم سازان و مسئولان برگزارکننده 
کم هزینه  گرچه بسیار  که ا جشنواره اســت، اقدام هایی 
ــژه ای بــر فــرهــنــگ ســازی در  ــ ــه مــراتــب تــأثــیــر ویـ اســــت، ب
 خــصــوص اهــمــیــت دادن بــه کـــودک ونـــوجـــوان خــواهــد

 داشت.

کودک ندانیم.« اسلام زاده پاسخ خود را به این پرسش داد 
و گفت: »جذابیتی که در فیلم های هالیوودی و آمریکایی 
گاندایی است  وجود دارد، برآمده از قدرت رسانه و پروپا
که به آثار ساخته شده در کشور آمریکا پروبال می دهد؛ البته 
رنگ ولعابی که آن ها در آثارشان به کار می برند نیز مطرح 
اســـت. برخی از ایــن خشونت ها بــه دلیل زرق وبــرقــی که 
فیلم های هالیوودی دارند، حس نمی شود؛ اما رویکرد آن ها 
در استفاده از الگوهای کهن ستودنی است؛ به عنوان مثال، 
کولا آمده است. این  انیمیشن هتل ترانسیلوانیا از افسانه درا
بهره برداری از الگوهای کهن همان طور که گفته شد، در فیلم 
هــوک نیز به واسطه شاهنامه دیــده می شود. در سینمای 
ــکــردی کمتر دیـــده مــی شــود. امید است  ــران چنین روی ایـ

ویژگی هایی ازاین دست در سینمای کشور قوت بگیرد.«

    هوک؛ جذابیت در قصه، بی رنگ ولعاب در روند 
در فیلم هوک کارگردان می خواهد بگوید که منش پهلوانی 
و جــوانــمــردی هنوز در ایــن خطه ]سیستان وبلوچستان[ 
کن،  که بومی فکر  هست. حسین ریگی ایــن تفکر را دارد 
جهانی عمل کن. او می خواهد با یک فیلم اقلیمی مباحث 
انسانی را مطرح و از طرفی، خطه خویش را به مردم معرفی 
کند. شیرهان وقتی به تهران می رسد، حیرت زده می شود. 
هر شهری یک بنا دارد که شاخص اســت. وقتی شیرهان 
در تهران حیرت زده می شود، نشان دهنده این است که 
کمبودها چقدر باعث حیرت زدگی می شود؛ مثلا کیومرث 
پوراحمد می آید و فیلمی می سازد که بچه های دهه شصتی 
با آن هم ذات پنداری می کنند. فیلم هوک در قصه جذابیت 
کشن و رنگ ولعاب را نـــدارد. درعین حال  دارد؛ ولــی آن ا
بعضی فیلم ها حمایت رسانه و قدرت تبلیغات به آن ها جلوه 
می دهد و باعث محبوبیت می شود؛ ولی اینجا هوک هیچ 
پشتوانه رسانه ای نــدارد. استمرار در پــردازش شخصیت و 
استفاده از داستان های افسانه ای کهن نیز باعث محبوبیت 
فیلم و بــر ســر زبـــان افــتــادن آن مــی شــود. وقتی دررابــطــه بــا 
جذابیت صحبت می شود، باید به این نکته توجه کرد که 
گر کارگردان در فیلم هوک از اشاره به شخصیت های کهن  ا
استفاده می کرد، جذابیت بیشتری می داشت و شما هرگز 
فیلم را فراموش نمی کردید. نکته دیگر این است که هنوز در 
ایران تکنیک های فیلم نامه نویسی آن قدر پیشرفته نیست 

که بتواند فیلم جوری باشد که نتوان پایان آن را حدس زد.

جشنواره ای به وسعت تمام کودکان

ردپای بهره گیری از کهن الگوها در فیلم »هوک«

نوجوانانه با »کاپیتان«

خشونت والدین؛ سناریوی 
تکراری سینمای کودک

نشست پرسش وپاسخ فیلم »هوک« در روز نخست جشنواره ۳۵
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سکوت این ســؤال را می پرسد: »بچه ها کسی از پوراحمد 
خبر نــداره؟!« این آغازی خوب است که هم یاد پوراحمد را 
زنده می کند و هم فیلم را به همان اصفهان اصیل »قصه های 
مجید« متصل می سازد. استفاده سلطانیان از بازیگرانی که 
خاطره های خوبی را برای نسل های قبل ساخته اند، مانند 
استاد حسن جویره و مهدی باقربیگی یکی از نکته های مثبت 
فیلم است که می تواند لب ما را به تحسین بازی ها نیز باز 
کند. مهران هادی یکی دیگر از بازیگران فیلم است که بازی 
مطلوبی را ارائه داده و نشان می دهد راه و مسیر روشنی را در 
آینده در پیش دارد. مطلبی که در اینجا باید ذکر شود، ریتم 
فیلم است که با توجه  به جامعه مخاطب کودک ونوجوان 
انــتــظــار مــی رفــت سلطانیان و تــدویــنــگــرش سعی و تلاش 
مضاعفی در جهت تندترشدن ریتم فیلم داشته باشند تا 
بتوانند به خوبی با رقبای خود که سعی در جلب نظر و هیجان 
مخاطب کودک ونوجوان دارنــد، رقابت کنند. این فیلم که 
با همکاری شهرداری اصفهان تولید شده است، مضامین 
مثبت و شهروندی خوبی را نیز به کودکان ونوجوانان در حین 
داستان می آموزد که باعث شده فیلم هم سرگرم کننده باشد و 
هم آموزنده. درنهایت فیلم سینمایی خیابان ملک را می توان 
تلاشی تحسین برانگیز برای سینمای اصفهان دانست که در 

آینده قطعا راه را برای آثار درخشان باز خواهد کرد.

سینماگر
متین عمیدی

ــی احسان  ــردان ــارگ ک فیلم سینمایی »خــیــابــان مــلــک« بــه 
سلطانیان، یکی از فیلم های حضوریافته در سی وپنجمین 
که با  کودکان ونوجوانان اســت  جشنواره بین المللی فیلم 
بهره گیری از عوامل اصفهانی توانسته است یک فیلم از دل 
اصفهان و برای اصفهان پدید بیاورد. سلطانیان که پیش ازاین 
با فیلم سینمایی »آن ها« به عرصه فیلم سازی بلند پا گذاشته 
کنون با یک فیلم در ژانــر کودک ونوجوان قصد دارد  بــود، ا
نظر مخاطبان این رده سنی را به سمت آثار خود جلب کند. 
داستان فیلم از این  قرار است که دو خواهر و برادر به نام های 
مهسا و میثم تصمیم می گیرند بــرای پدربزرگ پیر خود غذا 
ببرند.آن ها در مسیر با چالش هایی مواجه می شوند. فیلم 
با یک صحنه دلنشین و نوستالژی شــروع می شود. مهدی 
باقربیگی، بازیگر نقش قصه های مجید که حالا بــرای خود 
مردی شده، معلم کلاس است و با خواندن نام عوامل فیلم 
آن ها را حضوروغیاب می کند؛ تا آنجا که به یک اسم می رسد 
و کسی جــواب نمی دهد؛ کیومرث پوراحمد و همچنان در 

سالن سینمای سوره حوزه هنری اصفهان 
بـــرای نــمــایــش فیلم ها ویـــژه هــنــرمــنــدان، 
اهالی رسانه و مهمانان در نظر گرفته شد 
گذشته ساعت 1۶ فیلم سینمایی  و روز 
ــارگــردانــی احسان  »خــیــابــان مــلــک« بــه ک
سلطانیان با موضوع کــودک ونــوجــوان در 
کران شد. ابتدای ورودی سینما  این سالن ا
پوستر فیلم با نمایی از مهدی باقربیگی، 
بــازیــگــر قــصــه هــای مجید، روی استندی 
جا خوش کرده بود. از پله که پایین رفتم، 
در ورود به سالن، مــردی جــوان با پسری 
نوجوان را دیــدم که بیرون از سالن سینما 
کــســتــری نشسته  روی صــنــدلــی هــای خــا
بودند. به نظر می رسید پدر و پسر باشند. 
نزدیک تر رفتم تا با آن ها گفت وگو کنم. پسر 
ســرش را بــالا آورد و با خنده گفت: »بــرای 
مصاحبه آمده اید؟!« و این گونه صحبت 
کـــرد: »مـــن ســـروش عــبــدالــلــهــی، نــوجــوان 
ــه ای هستم کــه هــمــراه پــدرم بــرای  1۷ســال
تماشای فیلم خیابان ملک آمده ایم؛ اما 
به دلیل اینکه ساختار فیلم بسیار ضعیف 
ــدرم تــرک کردیم.  ــود، سالن را به همراه پ ب
دوســــت دارم در جــشــنــواره هــای فیلم 
کودکان ونوجوانان فیلم هایی تولید شود 
که کودکان ونوجوانان از آن لذت ببرند و 
خسته نشوند. بــه عقیده مــن شرکت در 
المپیاد فیلم سازی هم برای نوجوانان هیچ 

آورده ای نخواهد داشت.« 

    کارت ورود به سینما به من ندادند 
و این شیوه هنرمداری نیست

کــارگــردان فیلم »میان  مختار عبداللهی، 
صــخــره هــا«، پــدر ســروش هــم دیدگاهش 
ــاره فیلمی کــه دیـــده بــودنــد، چنین  ــ را درب
گفت: »به اعتقاد من فیلم خیابان ملک، 
فیلم سینمایی نبود؛ یک تله و حتی یک 
پله هــم از تله پایین تر بـــود. اشتباه های 
فاحش و اســتــفــاده زیـــاد از هلی شات در 
فیلم بسیار توی ذوق می زد و عملا ضعف 
ــی داد. من ســال قبل  کارگردانی را نشان م
در جشنواره  فیلم "میان صخره ها" جایزه 
بهترین بازیگری را داشتم. متأسفانه هیچ 

کران چندین  ، بعد از ا دیروز شنبه، 15 مهر
سانس فیلم های بلند در جــشــنــواره، در 
ــران فیلم های  ک آخرین سانس نوبت به ا
کوتاه رسید. پارادوپینگ، سوپ خروس، 
کاغذ روی شیشه، موزه، بال پروانه، عیال و 
دنیای آبی کوتاهه هایی بودند با مضامینی 

بلند. 
پارادوپینگ قصه پسری دبستانی است 
کــه تمایل داشــت در تست عضویت در 
کند؛ امــا در ایــن میان  تیم فوتبال شرکت 
با مشکلی بــزرگ روبـــه رو بــود: اضــافــه وزن! 
فضای فیلم در مدرسه می گذشت و کمی 

هم چاشنی کمدی داشت.
کاغذ روی شیشه به سراغ کودکان کار رفته 
بود؛ خواهر و برادری که می خواستند برای 

ــه تــاریــکــی به  انیمیشن ســفــر ب

خبرنگار

ــادات  ــ ــ ــم س ــریــ مــ
موسوی

محمدمهدی  تــهــیــه کــنــنــدگــی 
کــارگــردانــی علی  نخعی راد و 
ــه با  ــطـ ــری نـــیـــک، در رابـ بــصــی
پسربچه ای  است که به دوران 
ــاد مــشــهــد اســــت. اولـــیـــن نکته   ــرش ــوه کـــودکـــی پـــدربـــزرگـــش ســفــر مــی کــنــد و شــاهــد واقـــعـــه  گ
خوشحال کننده ای که در رابطه با انیمیشن وجود دارد، صدای شادی بچه ها در سالن سینما 
است که بادیدن پویانمایی ها به وجد می آیند، اما باید به این نکته توجه کرد که تا چه اندازه 
آن ها، کودکان را با خود همراه می کنند. سفر به اعماق تاریکی با داستان سفر به زمان آغاز می شود؛ 
سفری که هر چند در سینمای کودک ایران و جهان به کرات به آن پرداخته شده، اما برای کودکان 
همچنان هیجان انگیز است. در مواجهه  اول مخاطب کودک از این موضوع ذوق زده شد؛ اما 
لحظات پایانی فیلم را به سختی طی کردند. شاید کودک متوجه دکوپاژ و جلوه های بصری و 
صوتی و تکنیکی انیمیشن و فیلم نباشد، اما میزان همراهی او با فیلم این نکته را روشن می کند که 

فیلم از پس بیان آنچه می خواسته، بر آمده است یاخیر.
گذاری است. موسیقی فیلم  نکته  اصلی که باعث شد مخاطب با فیلم همراهی نکند مسئله صدا
گاهی مانع از شنیدن صدای دیالوگ ها می شد؛ به علاوه عدم استفاده از جلوه های بصری، به 
شدت تعجب برانگیز بود. نبودن جلوه  صوتی هنگام تیراندازی ها، شکستن و افتادن اشیا، راه 
رفتن شخصیت ها و از این قبیل ضعف بزرگی بود که از این فیلم راه یافته به مرحله  نهایی جشنواره 
انتظار نمی رفت. بنابرین مخاطب بالاخص کودک نمی تواند به خوبی داستان را تا انتها دنبال کند 

و این مسئله دیگر فرصتی برای بیان اشکالات دکوپاژ باقی نمی گذارد.
در کل پرداختن به موضوعاتی همچون واقعه  گوهرشاد، همت بلندی می طلبد و باید به عوامل 

افق روشنی برای سینمای کودک ونوجوان 
وجود نــدارد. فیلم سازان ما بــه روز نیستند 
و فیلم سازی که به روز نباشد، نمی تواند با 
هجمه ای که از فیلم های هالیوودی بیرون 
کــنــد. آسیب شناسی در  ــد، رقــابــت  مــی آی
حوزه کارگردانی و متولیان برگزاری فیلم ها 
بــایــد در دســتــورکــار قـــرار گــیــرد. مشخص 
نیست برای تولید فیلم ها چگونه بودجه 
می دهند و متر و معیار بــرای بودجه ریزی 
ــلــم ســازان و متولیان  چــیــســت؛ حــتــی فــی
جشنواره به روز نیستند. من در سال 14۰۰ 
نماینده سینمای اصفهان در جشنواره 
کـــودک بـــودم و وقــتــی پــروانــه جــشــنــواره را 
دریافت کردم، همه اعلام کردند اصفهان 
ــا جالب  پــروانــه هــای زریـــن را درو کـــرد؛ ام
کارت  که در جشنواره امسال یک  اســت 
ورود به من ندادند؛ درحالی که بخشی از 
سینما جای هنرمندان است و این شیوه 

هنرمداری نیست.«

    اصفهان ظرفیت برگزاری جشنواره 
را دارد

 هنگام ورود بــه ســالــن، عــلــیــزاده یکی از 
عــوامــل ســازمــان امـــور سینمایی تــهــران را 
ــاره چگونگی جشنواره  دیـــدم. او هــم دربـ
و شهر اصفهان به عنوان متولی برگزاری 
کــرد. »اصفهان ظرفیت برگزاری  صحبت 
جشنواره را دارد و جمعه افتتاحیه خوبی 
ــزار شد.  ــرگ ــرای جــشــنــواره در ایــن شهر ب بـ
اصفهان شهری تاریخی اســت و مردمی 
کـــه بــه لــحــاظ مــذهــبــی در جــایــگــاه  دارد 
ــد و در بــانــوان اصفهانی  خــوبــی قـــرار دارنـ
رعایت حجاب به خوبی دیــده می شود. 
کشکولی از فیلم ها بــا عــنــاویــن مختلف 
کـــران در جــشــنــواره انــتــخــاب شده  بـــرای ا
اســت. از صبح تا کنون برخی از فیلم ها را 
دیــده ام. بعضی از آن ها مختص کودک و 
برخی از آن ها با محوریت خانواده است و 
توجه به خانواده را نشان می دهد. امسال 
نیروهای سینمایی و عوامل فارابی تلاش 
می کنند که جشنواره به نحو احسن برگزار 
کــه بهترین ها را  ــدد هستند   شــود و درصـ

مادرشان کیک تولد تهیه کنند؛ ولی توان 
خرید کیک را نداشتند. اما پای یک فرشته 

نجات در میان بود.
ســوپ خــروس امــا شیرین تر از همه بــود؛ 
گز اصفهان. قصه در فضای  شیرین مثل 
یکی از روستاهای شهرمان می گذشت؛ 
با موضوع یک خروس تک افتاده که قرار 
بــود تبدیل به ســوپ شــود. پایان قشنگی 

داشت.
ــود کــه کــارگــران  عــیــال داســتــان کــودکــانــی ب
ــدام به  ساختمانی روزمــــزد بــودنــد و هــرک
شوق رسیدن به آرزوهایشان روزشــان را با 
آجر و سیمان شب می کردند؛ یکی خریدن 

دوچرخه، یکی رفتن به وطن.
استاپ موشن »مـــوزه« با محوریت حفظ 

ارائه  کنند.« 

    به مسئولان غر نزنیم
محمدرضا نریمانی، بازیگر پیش کسوت اصفهانی هم 
ــود. او در  در سالن بــا دوستانش مشغول تــبــادل افــکــار ب
خصوص ایــن فیلم گفت: »بــازیــگــران ایــن فیلم ضعیف 
کار کرده بودند و از بازیگران خوبی در این فیلم استفاده 
کــارگــردان باید به استفاده از نابازیگر اشــراف  نشده بــود. 
داشته باشد و بتواند یک نابازیگر را به یک بازیگر تبدیل 
کند. سلطانیان آثار خوبی ارائه داده است؛ اما این کار او 
ضعیف بود. کودکانی که بازی کرده بودند، خوب بودند؛ 
اما قاب بندی ها ضعیف بود و دلیل اینکه در ابتدای فیلم 
از مهدی باقربیگی، بازیگر قصه های مجید استفاده شده 
بود، نمی دانم؛ شاید به دلیل اینکه کارگردان آن، مرحوم 
کیومرث پوراحمد بــوده اســت. بارها در فیلم ها دیده ایم 

که از قطعه های فیلم قصه های 
ــفــاده مــی کــنــنــد؛ امــا  مــجــیــد اســت
در ایــن فیلم هیچ پیوندی بین 
قصه های مجید با موضوع آن 
وجــود نداشت. متأسفانه ما به 
مسئولان غر می زنیم و به بنیاد 
فــارابــی گوشزد کــرده ایــم که چرا 
اصفهان اتاق فکری در جشنواره 
نــدارد. ما مهمان پذیر هستیم و 
می خواهیم پایمان را در اتاق فکر 
بــگــذاریــم؛ امــا باید در جشنواره 
ــشــه ای و دانــشــی  ــدی جــایــگــاه ان

داشته باشیم. غرزدن فایده ای ندارد. همین که کارگردان 
این فیلم برای تولید یک اثر با محوریت کودکان اقدام کرده، 
که کارکردن با بچه ها سخت است؛ زود  خوب است؛ چرا
خسته می شوند. به اعتقاد من هنرمندان به جای غرزدن 
باید برای جشنواره سال آینده اندیشه کنند تا بهترین ها را 
ارائه دهند؛ حتی از من در مقام یک پیش کسوت بخواهند 
کنم. وقتی  کــلاس بازیگری به عنوان هنرجو شرکت  در 
داوران مردم و بچه ها و آن هایی را که اهل خرد و دانش 
کــار شایسته ای  سینما هستند، قــضــاوت می کنند، ایــن 
است. شهرداری اصفهان اقدام پسندیده ای انجام داده 
و جشنواره را در شهر اصفهان برگزار کرده است؛ اما باید 
موضوع آموزشی، کارشناسی و آسیب شناسی جشنواره را 
در رأس امور قرار دهیم. در پایان من از همه عوامل برگزاری 

جشنواره تشکر می کنم.«
شایان  ذکــر اســت؛ فیلم »خیابان ملک« محصول سال 
کــارگــردانــی احــســان سلطانیان و  14۰۲ بــه نویسندگی و 
تهیه کنندگی احسان سلطانیان و مهران هــادی است. 
ــادی، محمدپارسا نصرتی، نازنین علینقیان،  مــهــران هـ
 جـــواد مــدنــی و مــهــدی باقربیگی از بــازیــگــران ایــن فیلم 

هستند.
کودکان  فیلم های  بین المللی  سی وپنجمین جشنواره 
و نوجوانان با دبیری مجید زین العابدین و با مشارکت 
ســازمــان سینمایی، بنیاد سینمایی فــارابــی و شــهــرداری 
اصفهان از 14 مهرماه با آیین افتتاحیه در اصفهان، فعالیت 
خود را آغاز کرد و نمایش فیلم ها نیز از شنبه،15 مهر )هفتم 
( آغــاز شده اســت. این جشنواره تا بیستم مهر )1۲  کتبر ا

( ادامه دارد. کتبر ا

 »خیابان ملک«
به روایت هنرمندان

 »خیابان ملک«
 فیلمی برای اصفهان اصیل

برد با پویانمایی ها 

سفر به تاریکی؛ سفری به اعماق تاریخ

ما به مسئولان 
غر می زنیم و به 
بنیاد فارابی گوشزد 
کرده ایم که چرا 
اصفهان اتاق 
فکری در جشنواره 
ندارد
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میراث باستانی تولید شده بــود. نکته جالب این بود که 
گران کودک ونوجوان پسر را در سکوت عجیبی فرو  تماشا
برده بود. این نشان می دهد این قشر همچنان علاقه مند 

به انواع پویانمایی هستند.
کن  دنــیــای آبــی قصه احــشــام و چــهــارپــایــان بــالــه دار سا
ــوی جنگل  ــ ــود و در تــصــویــرســازی حـــیـــوانـــات ت ــ ــا ب ــ دریـ
ــر دریــــا تــقــریــبــا خــــوب عــمــل کـــرده  ــ ــار زی ــ ــن ب ــ  و مـــزرعـــه ای

بود.
ــال پــروانــه پویانمایی دوبــعــدی بــا قــصــه ای مفهومی و  ب
مــوضــوع تأثیر منفی فضای مــجــازی و خــبــرآزاری هــا بــود. 
به طورکلی سالن سینما با هرکدام از این کوتاهه ها فضای 
متفاوتی داشـــت. یکی دو تا از تولیدات در جلب توجه 
بچه ها و نشاندن این بازیگوش ها روی صندلی با توفیق 
چندانی مواجه نشد؛ اما پویانمایی ها در جذب این قشر 

موفق تر بودند.

سفر به تاریکی خسته نباشید گفت، اما اینکه چگونه این 
به این واقعه خصوصا برای کودک بپردازیم، بحث دیگری 
است و بر سختی کار می افزاید. از نظر من، سفر به ماه هرچند 
تمام توان خود را به میان گذاشته بود، اما به علت زیاد بودن 
تعداد ضد قهرمان ها و عــدم تشریح درســت مسئله برای 
کودک امــروزی باموفقیت کامل فاصله گرفته است. عماد، 
شخصیت اصلی، با سؤال بنیادینی که به دنبال جواب آن 
گر قهرمان به دنبال یافتن پاسخ سؤالی  برود، مواجه نشد و ا
نباشد، چگونه می توان مسئله ای را در ذهن کودک ایجاد 
کرد و به آن به درستی پاسخ داد؟! باید این نکته را مورد توجه 
قرار بدهیم، هنگامی که کودک دهه نودی فیلمی را در رابطه 
با وقایع تاریخی این کشور می بیند چه سؤالاتی برایش به 
وجود خواهد آمد؟ چگونه می توان به این سؤالات پاسخ 
گر  داد که او دچار ابهام و اشتباه در مورد موضوع نشود؟ ا
به ایــن پرسش ها پاسخ درستی ندهیم، در واقــع مشکل 
 دیــگــری را بــه وجـــود آورده ایـــــم کــه بــایــد در صــدد حــل آن

 بر بیاییم.
در هر صــورت، کودکان پویانمایی ها را بیش از فیلم های 
سینمایی دوست دارند و امیدواریم کوشش های بیشتری 
در زمینه  ساخت پویانمایی های جدید و موضوعات بکر و 

دست نخورده به عمل بیاید.

نقد فیلم

خبرنگار

ســـــیـــــده نـــرگـــس 
نظام الدین

معرفی فیلم کوتاه

نقد فیلم

ــروه مــدیــریــت  ــرگـ ــیـ دبـ
شهری

زهره قندهاری
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